



INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS  
ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS

[www.aija.org](http://www.aija.org)

# Life Sciences 2.0 – Risks and Side-Effects of New Trends

## Sciences de la vie 2.0 – Risques et effets secondaires des nouvelles tendances

12-14 March 2015  
12-14 mars 2015

**Basel**

SWITZERLAND



With the support of / Avec le soutien de :



walderwys attorneys at law





AIJA IS THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION DEVOTED TO LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL AGED 45 AND UNDER. AIJA, THROUGH A WIDE RANGE OF MEETINGS, SEMINARS, LAW COURSES AND ADVOCACY, PROMOTES PROFESSIONAL COOPERATION AND FRIENDSHIP AMONG YOUNG, CAREER BUILDING LEGAL PROFESSIONALS AROUND THE WORLD.

INTRIGUED BY ISSUES ON THE CUTTING EDGE OF INTERNATIONAL LAW? INTERESTED IN BUILDING AN INTERNATIONAL PRACTICE? EAGER NOT ONLY TO BECOME PART OF A NETWORK OF THOUSANDS OF CAREER BUILDING LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL FROM ALL OVER THE WORLD, BUT ALSO, WITH A LITTLE EFFORT, TO BECOME THEIR FRIENDS? KEEN TO GO TO SEMINARS RUN BY ENTHUSIASTIC PROFESSIONALS WHO WILL SHARE THEIR IDEAS AND INVOLVE YOU IN DISCUSSIONS ON THE LATEST DEVELOPMENTS IN LAW AND BUSINESS? THEN AIJA IS YOUR ASSOCIATION.

AIJA GIVES LEGAL PROFESSIONALS AN EXCELLENT OPPORTUNITY TO CONTRIBUTE TO IMPORTANT TOPICS CONCERNING THE PROFESSION IN AN INTERNATIONAL ENVIRONMENT. WITHIN AIJA, LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL CAN SHARE VIEWS AND EXPERIENCES WITH OTHER COLLEAGUES FROM AROUND THE WORLD AND ENHANCE THEIR PROFESSIONAL SKILLS. WE FOCUS NOT ONLY ON LEGAL SKILLS, BUT EQUALLY IMPORTANTLY ON CONTRIBUTING TO THE BROADER PROFESSIONAL DEVELOPMENT OF OUR MEMBERS, WHICH IS OF PARAMOUNT IMPORTANCE TO THE 21ST CENTURY LAWYER AND INCLUDES NEGOTIATION AND MANAGEMENT SKILLS AND THE ABILITY TO WORK IN A MULTI-CULTURAL ENVIRONMENT. BY JOINING AIJA YOU WILL BENEFIT FROM THE INPUT OF, AND DISCUSSIONS WITH, COLLEAGUES ON AN EQUAL FOOTING. WE DO NOT "LECTURE" – WE "SHARE, LEARN AND BENEFIT".

DEFENDING THOSE PRINCIPLES, WHICH ARE AN INTRICATE PART OF THE LEGAL PROFESSION WORLDWIDE, AIJA IS ALSO COMMITTED TO THE DEFENCE OF HUMAN RIGHTS AND THE SOCIAL RESPONSIBILITY OF LEGAL PROFESSIONALS.

# Introduction

The Intellectual Property, Technology, Media and Telecommunications Commission and the Antitrust Commission are delighted to announce the upcoming seminar "Life Sciences 2.0 - Risks and side-effects of new trends" which will be held in Basel, Switzerland, on 12-14 March 2015.

Despite increased regulation and pricing pressure, and changes brought by law reforms, the global life sciences sector is still one of the thriving industries. Nevertheless, life sciences companies will need to adapt to a more competing environment with a focus on value instead of pure volume and hence will identify new avenues for future growth. With such development, the importance of intellectual property will certainly not decline, and at the same time, life sciences players will team up with technology companies for the search for future blockbusters. The recently announced cooperation between Novartis and Google to work on smart contact lenses or Facebook's intention to collect health and fitness data of its users are just two examples of these exciting new developments. Needless to say, these developments raise numerous legal issues, which will be, amongst other hot topics in the field of IP, IT and antitrust law, discussed during the upcoming seminar. These topics include:

- regulation of medical software, web care, telemedicine;
- liability issues with respect to clinical information systems, medical applications and mobile apps;
- data protection issues in relation to health data;
- legal requirements for online marketing, social media and consumer apps in the life sciences industry;
- data exclusivity for orphan drugs;
- preliminary injunctions in pharmaceutical patent cases;
- patenting mother nature?;
- etc.

The seminar will be held in Basel, the so called BioValley, which is an important center for pharmaceutical, chemical, and modern biotechnology industries. Of the one million people living in the region, about one person out of ten is employed in the life sciences. Over 900 life sciences companies are present in the BioValley region, which constitute about 40% of the world's life sciences industry. A highlight of the seminar will be the guided tour of the impressive site of Novartis, the so called Novartis Campus.

The seminar will offer a great opportunity for both in-house and external counsels to share experiences and discuss current developments.

Attending this event will grant you CLE/CPD credits in most jurisdictions.





# Introduction

La Commission Propriété Intellectuelle, Technologie, Médias et Télécommunications et la Commission Antitrust sont heureux d'annoncer le séminaire « Sciences de la vie 2.0 - Risques et effets secondaires des nouvelles tendances », qui se tiendra à Bâle, en Suisse, du 12 au 14 Mars 2015.

Malgré une réglementation accrue et une pression sur les prix, ainsi que les changements apportés par les évolutions normatives, le secteur des sciences de la vie est encore un secteur en plein essor. Néanmoins, les entreprises actives dans ce secteur devront s'adapter à un environnement plus en plus concurrentiel qui met l'accent sur la valeur plutôt que sur le volume pur, et donc identifier de nouvelles pistes de croissance. Ce faisant, l'importance de la propriété intellectuelle ne va certainement pas diminuer et en même temps, les entreprises du secteur des sciences de la vie devront faire équipe avec des entreprises du secteur technologique lors de leur recherches de futurs produits. L'annonce récente de la collaboration de Novartis et Google pour travailler sur des lentilles de contact intelligentes ou l'intention de Facebook de recueillir des données sur la santé et la forme physique de ses utilisateurs ne sont que deux exemples de ces nouveaux développements passionnants. Inutile de dire que ces évolutions soulèvent de nombreuses questions juridiques, qui seront discutés lors du séminaire, parmi d'autres sujets d'actualité en propriété intellectuelle, IT et droit de la concurrence. Les thèmes abordés incluront:

- La réglementation des logiciels médicaux, les soins en ligne, la télémédecine;
- Les questions de responsabilité à l'égard des systèmes d'information clinique, les applications médicales et les applications mobiles;
- Les questions de protection des données personnelles en matière de santé;
- Les exigences légales pour le marketing en ligne, les médias sociaux et les applications destinées aux consommateurs dans le secteur des sciences de la vie;
- L'exclusivité des données pour les médicaments orphelins;
- Les injonctions préliminaires en matière de brevets pharmaceutiques;
- La brevetabilité de mère nature;
- etc.

Le séminaire aura lieu à Bâle, aussi appelée « Biovallée », un centre important pour l'industrie pharmaceutique, chimique et les industries modernes de la biotechnologie. Sur le million de personnes vivant dans la région, environ une personne sur dix est active dans le secteur des sciences de la vie. Plus de 900 entreprises de ce secteur sont présentes dans la Biovallée, soit environ 40 % du total mondial des industries des sciences de la vie. Un des points forts du séminaire sera la visite guidée de l'impressionnant site de Novartis, aussi appelé le Campus Novartis.

Le séminaire offrira une grande opportunité tant aux juristes d'entreprise qu'aux avocats de partager leurs expériences et discuter des développements actuels.

En participant  
à cet événement,  
vous bénéficierez  
de crédits CLE/CPD  
dans la plupart des  
juridictions.



L'AIJA EST LA SEULE ASSOCIATION MONDIALE CONSACRÉE AUX AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES DE MOINS DE 45 ANS. EN PROPOSANT UN LARGE CHOIX DE RÉUNIONS, SÉMINAIRES, COURS DE DROIT ET DE PLAIDOIRIE, L'AIJA ENCOURAGE LA COLLABORATION ET L'AMITIÉ ENTRE LES JEUNES QUI FONT CARRIÈRE DANS LES PROFESSIONS JURIDIQUES DANS LE MONDE ENTIER.

CURIEUX DES DERNIERS DÉVELOPPEMENTS DU DROIT INTERNATIONAL ? INTÉRESSÉ PAR LA CRÉATION D'UN CABINET INTERNATIONAL ? ENTHOUSIASTE À L'IDÉE DE NE PAS SEULEMENT FAIRE PARTIE D'UN RÉSEAU DE MILLIERS D'AVOCATS OU DE JURISTES DÉMARRANT LEUR CARRIÈRE DANS LE MONDE ENTIER, MAIS DE FAIRE UN PETIT EFFORT POUR DEVENIR LEUR AMI ? ATTIRÉ PAR DES SÉMINAIRES ANIMÉS PAR DES PROFESSIONNELS ENTHOUSIASTES QUI PARTAGENT LEURS IDÉES AVEC VOUS ET VOUS FONT PARTICIPER AUX DISCUSSIONS SUR LES DERNIÈRES AVANCÉES EN DROIT DES AFFAIRES ? ALORS L'AIJA EST VOTRE ASSOCIATION.

L'AIJA OFFRE AUX PROFESSIONNELS DU DROIT UNE EXCELLENTE OPPORTUNITÉ DE CONTRIBUER DANS UN ENVIRONNEMENT INTERNATIONAL AUX SUJETS IMPORTANTS QUI CONCERNENT LA PROFESSION. AU SEIN DE L'AIJA, AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES PARTAGENT LEURS AVIS ET LEURS EXPÉRIENCES AVEC D'AUTRES COLLÈGUES DU MONDE ENTIER ET AMÉLIORENT LEURS APTITUDES PROFESSIONNELLES. NOUS NE METTONS PAS SEULEMENT L'ACCENT SUR LES COMPÉTENCES LÉGALES MAIS AUSSI SUR DES ASPECTS TELS QUE LA NÉGOCIATION, LA CAPACITÉ DE GESTION ET L'APTITUDE À TRAVAILLER DANS UN ENVIRONNEMENT MULTICULTUREL, QUI SONT TOUT AUSSI IMPORTANTS POUR LE DÉVELOPPEMENT PROFESSIONNEL DE NOS MEMBRES, ET QUI CONSTITUENT DES COMPÉTENCES PRIMORDIALES POUR UN AVOCAT AU 21<sup>E</sup> SIÈCLE. EN REJOIGNANT L'AIJA, VOUS BÉNÉFICIEZ DES IDÉES DE VOS COLLÈGUES ET DE DISCUSSIONS AVEC EUX SUR UN PIED D'ÉGALITÉ. NOUS NE « DONNONS PAS DE LEÇONS » – NOUS « PARTAGEONS, NOUS APPRENNONS ET NOUS EN TIRONS BÉNÉFICE ».

TOUT EN DÉFENDANT LES PRINCIPES QUI FONT PARTIE INTÉGRANTE DES PROFESSIONS JURIDIQUES PARTOUT LE MONDE, L'AIJA EST AUSSI UN ARDENT DÉFENSEUR DES DROITS DE L'HOMME ET DE LA RESPONSABILITÉ SOCIALE DES PROFESSIONS JURIDIQUES.



# Program

## Thursday, 12 March 2015

- 17.00 Registration at the Hotel Pullman Basel Europe  
19.00 Welcome cocktail – Club de Bâle  
Rheinsprung 5, 4051 Basel, +41 (0)61 262 11 11  
20.30 Optional dinner restaurant “zur Mägd”,  
St. Johans-Vorstadt 29, 4056 Basel, +41 (0)61 281 50 10

## Friday, 13 March 2015

- 8.00 Registration at Hotel Pullman Basel Europe  
**8.45 Introduction to the Seminar**  
**Dirk Nuyts**, Fragomen, Zurich, Switzerland – President of AIJA  
**OC welcome address**  
**9.05 Life Sciences: Legislation in the crossfire of diverse interests (Key Note)**  
*Speaker:* **Carlo Conti**, Wenger Plattner, Basel, Switzerland  
**9.45 Data exclusivity for orphan drugs**  
*Speaker:* **Alexander Meier**, Novartis Pharma AG, Basel, Switzerland  
**10.15 Cross-border patent litigation: strategies with regard to jurisdiction**  
*Speakers:*  
**Demian Stauber**, Rentsch Partner AG, Zurich, Switzerland  
**Nadine Heiartz**, Bardehle Pagenberg, Munich, Germany  
**Gustavo de Freitas Morais**, Dannemann Siemsen, São Paulo, Brazil  
11.00 Coffee Break  
**11.30 New case law in Life Sciences patent law**  
• Preliminary injunctions in pharmaceutical patent cases  
• Patenting mother nature! Yes or no?  
*Speakers:*  
**Henrik Holzapfel**, Loschelder Rechtsanwälte, Cologne, Germany  
**Thomas Berendsen**, LegalExperience Advocaten, 's-Hertogenbosch, Netherlands  
**12.10 IP rights and employee inventions in global companies: Where should I employ my researchers?**  
*Speakers:*  
**Stephan Dittl**, Salger Rechtsanwälte, Frankfurt, Germany  
**Nicolas Mosimann**, Kellerhals Attorneys at Law, Basel, Switzerland  
12.40 Lunch  
**14.00 Not only Dreams: The Future of Health Care and Technology**  
*Speaker:* **Ernst Hafen**, Professor at the Institute for Molecular Systems Biology, ETH Zurich, Switzerland  
**14.30 Applicable regulation of drugs, medical devices, medical software, web care etc., and the proposed revision of the EU Medical Devices Directives.**  
*Speakers:*  
**Jan Henning Martens**, Friedrich Graf von Westphalen, Freiburg, Germany  
**Ewan Townsend**, Arnold & Porter, Sydney, Australia  
**Felix Kesselring**, Vischer AG, Basel, Switzerland

## 15.15 Inhouse Counsel Talk

*Speakers:*

**Marc Streule**, Actelion Pharmaceuticals Ltd, Allschwil, Switzerland  
**Alexander Meier**, Novartis Pharma AG, Basel, Switzerland  
**Mathias Zadrazil Angehrn**, Novo Nordisk A/S, Copenhagen, Denmark  
**Tiina Suomela**, Sonova Holding AG, Stäfa, Switzerland

*Moderators:*

**Julia Bhend**, Probst & Partner AG, Winterthur, Switzerland  
**Nicolas Mosimann**, Kellerhals Attorneys at Law, Basel, Switzerland

16.00 Coffee to Go – Transport to Novartis Campus

## 16.30 Novartis Campus – Guided Tour

Welcome address by **Felix Ehrat**, Group General Counsel of Novartis

17.30 Transport from Novartis Campus to Hotel

19.00 Dinner at “Volkshaus Basel – No 2 Brasserie”, Rebgasse 12-14, 4058 Basel, +41 (0)61 690 9300 (walking distance or short taxi ride - transportation will not be provided)

## Saturday, 14 March 2015

9.00 Registration

## 9.30 Particular aspects of online marketing, social media and consumer apps

*Speakers:*

**Stefan Maassen**, Loschelder Rechtsanwälte, Cologne, Germany  
**Michael Isler**, Walder Wyss AG, Zurich, Switzerland

## 10.00 Liability of manufacturers and distributors for clinical information systems, medical applications and mobile apps

*Speakers:*

**Hendrik Thies**, Friedrich Graf von Westphalen, Freiburg, Germany  
**Sándor Németh**, Szecskay Attorneys at Law, Budapest, Hungary  
**E. Seyfi Moroğlu**, Moroğlu Arseven, Istanbul, Turkey  
**Fabienne Gribi**, Bär & Karrer, Zurich, Switzerland

## 10.45 Data protection issues in relation to health data in research, clinical studies, eHealth, EDI platforms, cloud services

*Speakers:*

**Tobias Steinemann**, Dufour, Basel, Switzerland  
**Jean-Philippe Arroyo**, J.P. Karsenty&Associés, Paris, France  
**Richard Dickinson**, Arnold&Porter, London, UK

11.15 Coffee Break

## 11.45 Patent Settlements – In the cross-hairs of the competition authorities

*Speakers:*

**Melanie Frey-Wick**, F. Hoffmann-La Roche Ltd, Basel, Switzerland  
**Jérémie Jourdan**, White & Case, Brussels, Belgium  
**Nico Just**, Osborne Clarke, Cologne, Germany  
**David Mamane**, Schellenberg Wittmer Ltd, Zurich, Switzerland

12.45 Lunch

14.30 - Optional afternoon social program

17.00

19.30 Home Hospitality



# Programme

## Jeudi, 12 mars 2015

- 17.00 Enregistrement à l'hôtel Pullman Basel Europe  
19.00 Cocktail de réception – Club de Bâle  
Rheinsprung 5, 4051 Basel, +41 (0)61 262 11 11  
20.30 Dîner optionnel au restaurant "zur Mägd", St. Johans-Vorstadt 29,  
4056 Basel, +41 (0)61 281 50 10

## Vendredi, 13 mars 2015

- 8.00 Enregistrement à l'hôtel Pullman Basel Europe  
**8.45 Introduction au séminaire**  
**Dirk Nuyts**, Fragomen, Zurich, Suisse – Président de l'AIJA  
**Mot de bienvenue du comité d'organisation**  
**9.05 Industrie Pharmaceutique: Une législation sous les feux croisés d'intérêts divergents**  
*Orateurs:* **Carlo Conti**, Wenger Plattner, Bâle, Suisse  
**9.45 Exclusivité des données pour les médicaments orphelins**  
*Orateur:* **Alexander Meier**, Novartis Pharma AG, Bâle, Suisse  
**10.15 Contentieux des brevets internationaux: stratégies au regard de la compétence**  
*Orateurs:*  
**Demian Stauber**, Rentsch Partner AG, Zurich, Suisse  
**Nadine Heiartz**, Bardehle Pagenberg, Munich, Allemagne  
**Gustavo de Freitas Morais**, Dannemann Siemsen, São Paulo, le Brésil  
11.00 Pause café  
**11.30 Actualité jurisprudentielle en droit des brevets dans le secteur des sciences de la vie:**
  - Procédure de référé-interdiction dans les affaires de brevet pharmaceutique
  - Breveter la mère nature! Oui ou non?*Orateurs:*  
**Henrik Holzapfel**, Loschelder Rechtsanwälte, Cologne, Allemagne  
**Thomas Berendsen**, LegalExperience Advocaten, 's-Hertogenbosch, Les Pays-Bas  
**12.10 Les droits de propriété intellectuelle et les inventions de salariés dans les sociétés internationales: Où devrais-je engager mes chercheurs?**  
*Orateurs:*  
**Stephan Dittl**, Salger Rechtsanwälte, Francfort, Allemagne  
**Nicolas Mosimann**, Kellerhals Attorneys at Law, Bâle, Suisse  
12.40 Déjeuner  
**14.00 L'avenir de la santé et des technologies?**  
*Orateur:*  
**Ernst Hafen**, Professeur à l'Institut pour Systèmes Moleculaires Biologie, ETH Zurich, Suisse  
**14.30 Règlementation applicable aux médicaments, aux matériels médicaux, aux logiciels de santé, aux soins par internet, et la proposition de révision des directives communautaires sur les équipements médicaux.**  
*Orateurs:*  
**Jan Henning Martens**, Friedrich Graf von Westphalen, Fribourg, Allemagne  
**Ewan Townsend**, Arnold & Porter, Sydney, l'Australie  
**Felix Kesselring Vischer** AG, Bâle, Suisse

## 15.15 Intervention des juristes d'entreprise

*Orateur:*

**Marc Streule**, Actelion Pharmaceuticals Ltd, Allschwil, Suisse  
**Alexander Meier**, Novartis Pharma AG, Bâle, Suisse  
**Mathias Zadrzil Angehrn**, Novo Nordisk A/S, Copenhague, le Danemark  
**Tiina Suomela**, Sonova Holding AG, Stäfa, Suisse

*Modérateurs:*

**Julia Bhend**, Probst & Partner AG, Winterthur, Suisse  
**Nicolas Mosimann**, Kellerhals Attorneys at Law, Bâle, Suisse

16.00 Café à emporter – Transport au Campus Novartis

## 16.30 Campus Novartis – Visite guidée

Mot de bienvenue par **Felix Ehrat**, Group General Counsel de Novartis

17.30 Transport du Campus Novartis à l'hôtel

19.00 Dîner à la "Volkshaus Basel – No 2 Brasserie", Rebgasse 12-14, 4058 Basel, +41 (0)61 690 9300 (trajet à pied ou courte course en taxi – le transport n'est pas mis à disposition par l'organisation)

## Samedi, 14 mars 2015

9.00 Enregistrement

## 9.30 Aspects particuliers du marketing sur internet, sur les réseaux sociaux et dans les applications pour les consommateurs

*Orateurs:*

**Stefan Maassen**, Loschelder Rechtsanwälte, Cologne, Allemagne  
**Michael Isler**, Walder Wyss AG, Zurich, Suisse

## 10.00 Responsabilité des fabricants et des distributeurs en relation avec les systèmes d'informations médicaux, les applications médicales et les applications mobiles

*Orateurs:*

**Hendrik Thies**, Friedrich Graf von Westphalen, Fribourg, Allemagne  
**Sándor Németh**, Szecskay Attorneys at Law, Budapest, la Hongrie  
**E. Seyfi Moroğlu**, Moroglu Arseven, Istanbul, Turquie  
**Fabienne Gribi**, Bär & Karrer, Zurich, Suisse

## 10.45 Questions de protection des données personnelles en relation avec les données médicales dans la recherche, les études cliniques, la e-santé, les plate-formes EDI, les services cloud

*Orateurs:*

**Tobias Steinemann**, Dufour, Bâle, Suisse  
**Jean-Philippe Arroyo**, J.P. Karsenty&Associés, Paris, France  
**Richard Dickinson**, Arnold&Porter, Londres, Royaume-Uni

11.15 Pause café

## 11.45 Transactions dans le domaine des brevets - dans la ligne de mire des autorités de la concurrence

*Orateurs:*

**Melanie Frey-Wick**, F. Hoffmann-La Roche Ltd, Bâle, Suisse  
**Jérémie Jourdan**, White & Case, Bruxelles, la Belgique  
**Nico Just**, Osborne Clarke, Cologne, Allemagne  
**David Mamane**, Schellenberg Wittmer Ltd, Zurich, Suisse

12.45 Déjeuner

14.30 - Optionnel programme social de l'après-midi

17.00

19.30 Dîner chez les confrères



# Practical information / Informations pratiques

## Seminar Venue

### HOTEL PULLMAN BASEL EUROPE

Clarastrasse 43, 4058 Basel, SWITZERLAND

Tel.: (+41)61/6908080

Fax: (+41)61/6908880

E-Mail: [h5921@accor.com](mailto:h5921@accor.com)

<http://www.pullmanhotels.com/de/hotel-5921-pullman-basel-europe/index.shtml>

## Online Registration

To register, please visit the AIJA webpage of the event:

[www.ija.org/basel](http://www.ija.org/basel)

## Registration Fees

|                      | ≤ 3.02.2015 | > 3.02.2015 |
|----------------------|-------------|-------------|
| AIJA Member < 35     | € 450       | € 525       |
| AIJA Member ≥ 35     | € 500       | € 575       |
| Non AIJA Member < 35 | € 550       | € 625       |
| Non AIJA Member ≥ 35 | € 600       | € 675       |
| Speaker              | € 450       | € 525       |
| In-house Counsel     | € 450       | € 525       |
| Accompanying person  | € 150       | € 150       |

The registration fee includes attendance at the seminar, documentation, coffee breaks, lunches on Friday and Saturday, the Thursday welcome cocktail and the Friday dinner. Furthermore, the guided tour on the Novartis campus on Friday and the home hospitality on Saturday are included.

The accompanying persons' fee includes the welcome cocktail on Thursday, the Friday dinner and the home hospitality on Saturday.

Registration is considered binding immediately, but participation in the event is possible only after full payment of the registration fee.

AIJA will be pleased to provide a certificate of attendance which, subject to the exact CLE/CPD requirements, may be used to obtain the continuing legal education credits in various jurisdictions.

## Accommodation

Accommodation is not included in the registration fee and is at the participant's expense.

We recommend the following hotel:

### HOTEL PULLMAN BASEL EUROPE

Clarastrasse 43, 4058 Basel, SWITZERLAND

Tel.: (+41)61/6908080

Fax: (+41)61/6908880

E-Mail: [h5921@accor.com](mailto:h5921@accor.com)

<http://www.pullmanhotels.com/de/hotel-5921-pullman-basel-europe/index.shtml>

A limited number of single rooms have been reserved at the Hotel Pullman Basel Europe for a special rate of CHF 160/night. The room rate includes breakfast, free WIFI, the mobility ticket for free use of the public transportation in Basel, service and VAT. The city tax of CHF 3.50 per person/day has to be paid in addition. Reservations have to be made under the keyword "AIJA" until 5 February 2015 at the latest.

## Language

The seminar will be held in English.

## Dress code

Business (working sessions) and smart casual (evening program).





[www.aija.org](http://www.aija.org)



## Lieu du séminaire

### HOTEL PULLMAN BASEL EUROPE

Clarastrasse 43, 4058 Bâle, SUISSE

Tel.: (+41)61/6908080

Fax: (+41)61/6908880

E-Mail: [h5921@accor.com](mailto:h5921@accor.com)

<http://www.pullmanhotels.com/de/hotel-5921-pullman-basel-europe/index.shtml>

## Inscription en ligne

Pour s'inscrire, veuillez vous rendre sur le site de l'AIJA dédié à l'évènement : [www.aija.org/basel](http://www.aija.org/basel)

## Frais d'inscription

|                      | ≤ 3.02.2015 | > 3.02.2015 |
|----------------------|-------------|-------------|
| Membre AIJA < 35     | 450 €       | 525 €       |
| Membre AIJA ≥ 35     | 500 €       | 575 €       |
| Non-membre AIJA < 35 | 550 €       | 625 €       |
| Non-membre AIJA ≥ 35 | 600 €       | 675 €       |
| Intervenant          | 450 €       | 525 €       |
| Juriste d'entreprise | 450 €       | 525 €       |
| Accompagnant         | 150 €       | 150 €       |

Les frais d'inscription comprennent la présence au séminaire, la documentation, les pauses café, les déjeuners du vendredi et samedi, le cocktail de bienvenue du jeudi et le dîner du vendredi. Les frais d'inscription incluent également la visite guidée du campus Novartis vendredi et le dîner chez les confrères samedi soir. Les frais des accompagnants comprennent le cocktail de bienvenue du jeudi, le dîner du vendredi et le dîner du samedi chez les confrères.

L'inscription engage immédiatement le participant mais la participation à l'évènement n'est possible qu'après le paiement complet des frais d'inscription.

L'AIJA se fera un plaisir de vous fournir un certificat de participation, qui, en fonction des conditions exactes des CLE/CPD, peut être utilisé comme document officiel pour obtenir des crédits d'éducation continue dans la plupart des juridictions.

## Hôtel

L'hébergement n'est pas compris dans les frais d'inscription et reste à la charge du participant.

Nous vous recommandons cet hôtel:

### HOTEL PULLMAN BASEL EUROPE

Clarastrasse 43, 4058 Bâle, Suisse

Tel.: (+41)61/6908080

Fax: (+41)61/6908880

E-Mail: [h5921@accor.com](mailto:h5921@accor.com)

<http://www.pullmanhotels.com/de/hotel-5921-pullman-basel-europe/index.shtml>

Un nombre limité de chambres single ont été pré-réservées à l'Hotel Pullman Basel Europe pour un tarif préférentiel de CHF 160/nuit. Ce prix inclut le petit déjeuner, le WIFI gratuit, un ticket gratuit permettant d'utiliser les transports en commun dans Bâle, les pourboires et la TVA. La taxe municipale de CHF 3.50 par personne/jour doit être payée en sus. Les réservations doivent être effectuées en utilisant le mot-clé "AIJA" avant le 5 février 2015.

## Langue

Le séminaire se déroule en anglais.

## Code vestimentaire

Tenue de ville (session de travail) et décontracté-élégant (programme du soir).

## Organization / Organisation

### Julia Bhend

Probst & Partner AG, Winterthur  
Zurich, Switzerland  
julia.bhend@probst-law.ch

### Bernd Hauck

Kellerhals Attorneys at Law  
Basel, Switzerland  
bernd.hauck@kellerhals.ch

### Nicolas Mosimann

Kellerhals Attorneys at Law  
Basel, Switzerland  
nicolas.mosimann@kellerhals.ch

## AIJA Commissions responsible for the scientific program / Commissions de l'AIJA en charge du programme scientifique :

- *Organizing Commission: Intellectual Property, Technology, Media, and Telecommunications / Commission organisatrice : Propriété Intellectuelle, Technologie, Média, et Télécommunications*
- *Co-organizing Commission: Antitrust / Commission co-organisatrice : Antitrust*



“Young lawyers of every country stand together. They intend to defend those principles which are common and which they consider to be indivisible from the notion of justice and law.”

AIJA, Declaration of Athens. Adopted, August 27, 1966.



**i am aija**

**INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS  
ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS**